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2011D53665 Lijst van vragen 

1 
Kunt u bij de in de brief genoemde maatregelen op hoofdlijnen aangeven 
waarom tot deze keuze is gekomen en onderbouwen waarom een 
bepaalde sluiting of verplaatsing de meest doelmatige en doeltreffende 
oplossing zou zijn? 

2 
Wat is de financiële onderbouwing bij de bezuiniging van € 50 miljoen 
structureel? Is hier al meer duidelijkheid over? 

3 
Is er ruimte voor meer bezuinigingen dan de genoemde € 50 miljoen? 

4 
Is het moratorium op investeringen in nieuwe infrastructuur uit de motie 
Knops/Ten Broeke nog steeds van kracht? 

5 
Wat levert de focus op het nieuwe werken, concentratie, co-locatie en 
innovatieve huisvestingsconcepten op? Wanneer zullen deze maatregelen 
effectief zijn ingevoerd? 

6 
Hoe worden de nieuwe uitgangspunten in de praktijk vormgegeven? 

7 
Kunt u uiteenzetten wat de belangrijkste alternatieven waren en op basis 
van welke afwegingen die niet zijn gekozen? 

8 
Is het mogelijk in het Strategisch Vastgoedplan (hierna: het Vastgoedplan) 
de Kamer een meer integraal beeld te schetsen van de gehanteerde 
criteria en de gemaakte afwegingen per maatregel? 

9 
Kunt u in het Vastgoedplan bij die maatregelen waar dat van toepassing 
is, de Kamer in samenhang informeren over het vastgoed én de daarbij in 
het geding zijnde terreinen? 

10 
Kunt u een overzicht geven welke bedragen er in 2012–2016 op welke 
artikelen van de Defensiebegroting zijn ingeboekt die samenhangen met 
het Vastgoedplan? 

11 
Zijn de maatregelen die nu in het Herbeleggingsplan zijn aangekondigd 
beleidsvoornemens of onherroepelijke besluiten? 

12 
Wat zal de (juridische) status zijn van het Vastgoedplan en welke betrok-
kenheid van de Tweede Kamer ziet u bij de totstandkoming ervan 
weggelegd? Waar besluit de Kamer precies over? 

13 
Hoe gaat concreet vorm gegeven worden aan samenwerking tussen de 
politie en de krijgsmacht? 
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14 
Is internationale samenwerking in NAVO-verband en/of met onze 
buurlanden onderzocht in dit kader? Zo ja, welke mogelijkheden ziet u op 
dit vlak? Zo nee, hoe verhoudt zich dat tot het feit dat veel krijgsmachten 
moeten bezuinigen en nauwe samenwerking en het delen van infra-
structuur efficiencyvoordelen kan opleveren? 

15 
Wat zijn de jaarlijkse exploitatiekosten van de kazerne in Assen? Hoeveel 
zou Defensie in totaal kunnen besparen als de kazerne in Assen wordt 
gesloten? 

16 
Kunt u aangeven waarom de Marine een eigen munitieorganisatie blijft 
houden? Waarom wordt met betrekking tot munitiebeheer niet meer 
geconcentreerd? 

17 
In welke mate zijn, naast afwegingen van doelmatigheid en doeltref-
fendheid, ook militaire, financiële, economische, regionale en ruimtelijke 
criteria gehanteerd bij de gemaakte afwegingen? 

18 
Kunt u onderbouwen waarom spreiding over het land van Defensie kan 
bijdragen tot een steviger draagvlak voor Defensie? 

19 
In hoeverre staat het criterium van spreiding over het land van locaties op 
gespannen voet met concentratie, dat een sleutelbegrip is in het Herbeleg-
gingsplan, en hoe is hier mee omgegaan? 

20 
Kunt u aangeven welke lessen zijn getrokken uit de het afstotingsproces in 
2003–2008 over de afstoting van 53 defensieterreinen (Kamerstuknummer 
29 997, nr. 1) en of dit proces inmiddels is afgerond en geëvalueerd? 

21 
Is de doelstelling van het Vastgoedplan een structurele besparing van 
€ 50 mln. op exploitatielasten en een eenmalige opbrengst uit verkoopop-
brengsten uit af te stoten activa? 

22 
Hoe en wanneer zal de Kamer geïnformeerd worden over de realisatie van 
deze bedragen? 

23 
Wat is het minimale bedrag dat u per saldo (verkoopopbrengsten minus 
afstotingskosten) wenst te realiseren in het kader van het Vastgoedplan? 

24 
Hoe is het verwachte kasritme van besparingen in de periode 2012–2016 
van de totale structurele besparing van € 50 mln. onderverdeeld naar de 
in de brief genoemde kostenposten: instandhoudingkosten huisvesting, 
bewaking en facilitaire ondersteuning? 

25 
Waarom moet er onderhandeld worden met de minister van Financiën 
over incidentele verkoopopbrengsten? 
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26 
Welke afspraken gelden er rijksbreed voor budgettaire verwerking van 
verkoopopbrengsten? Welke afspraken gelden er op dit moment voor het 
ministerie van Defensie in het algemeen op dit punt? Waarom gelden die 
afspraken niet voor het Vastgoedplan? 

27 
Is het denkbaar dat additionele bezuinigingen op de Defensiebegroting in 
de toekomst nodig zijn als verkoopopbrengsten en/of afstotingskosten 
tegenvallen? 

28 
Kunt u uiteenzetten met welke andere overheden bestuurlijk overleg is 
gevoerd, waarover en met welke uitkomst? 

29 
Welke rol en bevoegdheden hebben de andere overheden in het besluit-
vormingsproces rond de totstandkoming van het Vastgoedplan? 

30 
Is in alle gevallen overeenstemming bereikt over de maatregelen? Met 
welke overheden nog niet? 

31 
Binnen welke termijn moet deze doelstelling van € 61 mln. besparingen in 
de exploitatie gerealiseerd worden? 

32 
Er wordt gesteld dat er over het Herbeleggingsplan Vastgoed Defensie 
bestuurlijk overleg is gevoerd met andere overheden. Hoe rijmt u dit met 
de opmerkingen van de gemeente Utrechtse Heuvelrug tijdens de 
rondetafelgesprek van 10 oktober 2011 die vonden dat zij niet zijn 
betrokken bij de besluitvorming over de eventuele verhuizing van de 
Marinekazerne in Doorn? Zijn er ook andere relevante overheden die niet 
betrokken bij de verschillende beslissingen? 

33 
Hoeveel van de meer dan 500 objecten waarover Defensie beschikt zijn in 
ogenschouw genomen in het kader van het Herbeleggingsplan? 

34 
Bij welke maatregelen in het Herbeleggingsplan is ook sprake van 
verminderen of afstoten van schiet- of oefenterreinen? 

35 
Behoeft het Tweede Structuurschema Militaire Terreinen nog aanpassing 
of actualisatie in het licht van de maatregelen uit de Beleidsbrief Defensie? 
Zo ja, welke? Zo nee, waarom niet? 

36 
Kunt u ingaan op de vraag in hoeverre concreet invulling is of wordt 
gegeven aan de gedachte dat besparingen ook mogelijk zijn door 
medegebruik van civiele infrastructuur (havens, vliegvelden), samen-
werking bij kantoorhuisvesting in grote steden en samenwerking met 
andere departementen? 

37 
Welke concrete resultaten zijn in dit verband inmiddels geboekt of worden 
verwacht op het punt van publiek-private samenwerking (PPS)? 
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38 
In hoeverre heeft het argument van regionale spreiding een rol gespeeld 
in het besluit om de kazerne in Assen open te houden, mede gezien het 
feit dat er met de locaties in Havelte en Leeuwarden twee aanzienlijke 
defensielocaties in het noorden zijn gevestigd? 

39 
Gesteld wordt dat het bij de gereedstelling vanuit het oogpunt van 
command & control wenselijk is gelieerde eenheden zoveel mogelijk op 
één locatie te plaatsen. Waarom worden de bataljons van de Luchtmo-
biele Brigade dan niet gecolloceerd op één locatie? 

40 
Heeft u overwogen om alle eenheden van de Luchtmobiele Brigade in 
Schaarsbergen onder te brengen vanuit de door u aangehaalde wense-
lijkheid om gelieerde eenheden zoveel mogelijk op één locatie te 
plaatsen? Is er hiervoor in Schaarsbergen genoeg legeringsruimte? 

41 
Deelt u de mening dat de regio Noord-Limburg ook een krimp(antici-
peer)regio is? Zo ja, waarom heeft u in deze situatie geen gevolg gegeven 
aan de moties m.b.t. krimpgebieden? 

42 
Kunt u nader ingaan op de clustering van kantoorlocaties in Den Haag, 
Utrecht en Breda? Waar moet dan aan gedacht worden? 

43 
Kunt u nader ingaan op het uitgangspunt «samenwerking met andere 
rijksdiensten», bijvoorbeeld voor een alternatieve locatie voor het 
administratiekantoor in Eygelshoven? Hoe wordt hier in concreto 
invullling aan gegeven? 

44 
Kunt u de Kamer een spoorboekje doen toekomen over de uitwerking van 
het uitgangspunt «internationale samenwerking»? 

45 
Voor het gebruik van de Kromhoutkazerne wordt per jaar vanaf 2012 
ongeveer € 53 mln. euro betaald. Kunt u precies aangeven hoeveel dit 
meer of minder is dan de vorige situatie voor de betrokken eenheden/
diensten en hun vorige locatie? 

46 
Hoeveel zal moeten worden geïnvesteerd in aanvullende lesfaciliteiten in 
Ermelo bij de verhuizing van de Koninklijke Militaire School? 

47 
Zal het magazijncomplex Weert ook naar Ermelo worden verplaatst? 

48 
Wat valt onder € 53 mln. «all in»? 

49 
Is het uitgangspunt van volledige bezetting van het gehele complex van 
de Kromhoutkazerne reëel en te realiseren? 

50 
Wat gebeurt er met de vrijgekomen ruimte op Woensdrecht wanneer het 
Logistiek Commando Woensdrecht naar de Eurotoren is verhuisd? Kunt u 
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precies aangeven of dit een besparing oplevert of dat deze gebruikt gaat 
worden voor andere zaken? 

51 
De brief stelt: «de verhuizing van de Directie Zuid van de Dienst Vastgoed 
Defensie en het Logistiek Commando Woensdrecht kunnen in de 
Eurotoren worden ondergebracht. Dit kan in 2012 zijn beslag krijgen.» Er 
zijn dus nog wat onzekere elementen. Kunt u aangeven waarvan dit 
afhankelijk is? 

52 
Waarom worden stafelementen van het Logistiek Commando Woens-
drecht ondergebracht in de Eurotoren? Is dit logisch? 

53 
Kunt u een overzicht geven van de op dit moment al wel bekende kosten 
en baten van de maatregelen uit het Herbeleggingsplan? 

54 
Wanneer zult u naar verwachting het Strategisch Vastgoedplan naar de 
Tweede Kamer sturen? 

55 
Is er, naast Vliegkamp De Kooij, ook bij andere locaties gedacht over het 
laten betalen door mede-gebruikers en/of andere overheden? Zo ja, kunt u 
de Kamer daar over informeren? Zo nee, waarom niet? 

56 
Kunt u uitgebreid motiveren waarom de Marinierskazerne eventueel naar 
Zeeland wordt verplaatst en de kazerne in Doorn niet meer geschikt is 
voor deze functie? Naar welke eisen wordt gekeken om na te gaan welke 
locaties geschikt zijn? 

57 
Wat zijn de jaarlijkse exploitatiekosten van de kazerne in Doorn? Hoeveel 
defensiemedewerkers werken er op de Van Braam Houckgeestkazerne? 

58 
Zou een eventuele kazerne in Zeeland jaarlijks lagere exploitatiekosten 
met zich kunnen meebrengen ten opzichte van de kazerne in Doorn? 

59 
Hebben de plannen voor nieuwe investeringen in Zeeland (mede) geleid 
tot de door u aangegeven onzekerheid in de dekking van de aangenomen 
moties tijdens de beleidsbrief, die aanvankelijk zouden worden gefinan-
cierd uit de verdere concentratie van infrastructuur, maar nu (initieel) 
worden betaald uit het investeringsbudget? 

60 
Wat zijn de jaarlijkse exploitatiekosten van de kazerne in Doorn? Hoeveel 
defensiemedewerkers werken er op de Van Braam Houckgeestkazerne? 

61 
Welke afspraak of contract ligt ten grondslag aan de nieuwe overeen-
komst met Eindhoven Airport N.V.? Waarom bedraagt de afdracht voor 
civiel medegebruik slechts € 0,9 mln? 

62 
Welke strategische toekomst plannen heeft u voor de vliegbasis 
Eindhoven? 
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63 
Hoeveel moet er geïnvesteerd worden in aanvullende lesfaciliteiten in 
Ermelo? 

64 
Kunt u, naast het overzicht uit de bijlage van de grotere locaties die open 
blijven, de Kamer ook een integraal overzicht sturen van alle locaties 
waarvan besloten is dat ze dichtgaan, respectievelijk die mogelijkerwijs 
dicht zullen gaan? 

65 
Kan in een dergelijk totaaloverzicht tenminste op hoofdlijnen een indicatie 
gegeven worden van de orde van grootte van de verplaatsing/herbeleg-
ging in termen van het volume van het vastgoed, aantallen te verhuizen 
personen en mogelijke kosten en opbrengsten van de verplaatsing en 
eventuele afstoting van vastgoed? 

66 
Welke functie heeft het Magazijncomplex Weert nu? Wat gebeurt hier? 

67 
Wat wordt bedoeld met het ontruimen van het Kamp Nieuw Milligen in 
Uddel? Wat gaat dit kosten? 

68 
Zijn er extra investeringen voorzien op de Generaal-majoor De Ruyter van 
Steveninckkazerne in Oirschot? 

69 
Wat is een splinterobject? 

70 
Klopt het dat het complex Eygelshoven regelmatig voor landelijke 
Defensie oefeningen gebruikt wordt? Hoe en tegen welke meerkosten 
wordt voorzien in alternatieven als Eygelshoven afgestoten wordt? 

71 
Zijn de mogelijkheden onderzocht om opslag van overtollig materieel en 
materieel geclassificeerd voor afstoot onder te brengen op Eygelshoven? 
Zo ja, wat waren de bevindingen? 

72 
Is overwogen om Eygelshoven aan te houden als «quarantaine» complex, 
voor reiniging van terugkerend materieel van buitenlandse oefeningen en 
missiegebieden, alvorens het een vervolgbestemming te geven in 
Nederland? Zo ja, kunt u nader ingaan op de bevindingen? 

73 
Is overwogen om Eygelshoven aan te houden in het kader van interna-
tionale samenwerking, met bijvoorbeeld België en Duitsland, voor opslag 
en onderhoud aan militair materieel? Zo nee, bent u bereid dit alsnog te 
doen? 

74 
Is overwogen om Eygelshoven aan te houden in het kader van interdepar-
tementale samenwerking, zodat andere ministeries, bijvoorbeeld van EL&I 
het mede-gebruiksrecht kunnen krijgen en de epxloitatiekosten niet alleen 
door Defensie gedragen hoeven te worden? Is in dit opzicht ook 
uitbreiding van de taken van het Financiële Diensten Centrum mogelijk 
voor andere departementen? 
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75 
Wat bedoelt u met «hoe de ongeveer 80 werkplekken in Breda worden 
ondergebracht, is nog niet duidelijk»? Worden deze plekken naar Breda 
verhuisd zonder dat daar plaats voor is? Moeten hiervoor aparte investe-
ringen voor worden gedaan? 

76 
Wordt er voor het CIMIC Center of Excellence een alternatieve locatie 
gezocht in het buitenland of blijft deze in Nederland? Moeten er voor de 
60 werkplekken nieuwe investeringen worden gedaan aangezien er voor 
de plekken nog geen ruimte is gevonden? 

77 
Wordt door de opslagbehoefte te verminderen € 10 mln. structureel 
bespaard op de vastgoedkosten en bijbehorende kosten, of is dit inclusief 
een besparing op in te kopen voorraden? Is de besparing van € 10 mln 
zeker of is er sprake van een inschatting? Zo ja, is deze inschatting 
conservatief of ruim genomen? 

78 
Welke kosten staan tegenover de besparing van € 1,1 mln. op het CIMIC 
Center of Excellence, op een andere locatie? Waar is de locatie voorzien? 

79 
Is er niet veel meer mogelijk dan de voorziene reductie van opslagcapa-
citeit met 20%, met gebruikmaking van geautomatiseerde systemen? Zou 
daardoor niet alleen minder capaciteit nodig zijn, maar ook minder 
voorraad? Is dit meegenomen in de voordelen zoals aangegeven? 

80 
Waarom heeft u ervoor gekozen om alleen naar de provincie Zeeland te 
kijken als locatie voor een kazerne ter vervanging van de Van Braam 
Houckgeestkazerne in Doorn en het Logistiek Complex Maartensdijk? 
Waarom kijkt u niet naar andere provincies? 

81 
Wanneer is het besluit genomen om Zeeland als voorkeursprovincie aan 
te wijzen? Vloeide dit besluit voort uit een aanvankelijk initiatief van het 
ministerie van Defensie, of van de provincie Zeeland zelf? 

82 
Wie heeft de gesprekken over de mogelijke bouw van de kazerne 
geïnitieerd? Wanneer zijn de gesprekken geïnitieerd? 

83 
Waarom onderzoekt u niet of uitbreiding in Doorn zelf een goede 
mogelijkheid is, ook financieel gezien? 

84 
Hoe kunt u weten dat Zeeland de beste locatie is, zonder de kosten, 
planning en eigendomsverhoudingen van andere locaties te onder-
zoeken? 

85 
Deelt u de mening dat het wenselijk is om allereerst een blauwdruk te 
schetsen van noodzakelijke functies, en pas daarna op zoek te gaan naar 
de beste locaties? Zo nee, waarom niet? 
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86 
Bent u bereid de originele opdracht voor de werkgroep Marinierskazerne 
Zeeland naar de Kamer te sturen? Zo nee, waarom niet? 

87 
Wat zijn de precieze (financiële) criteria waar een kazerne aan moet 
voldoen te vervanging van de Van Braam Houckgeestkazerne in Doorn en 
het Logistiek Complex Maartensdijk? 

88 
Wanneer is het onderzoek van de werkgroep Marinierskazerne Zeeland 
gestart? 

89 
Wanneer heeft de werkgroep het besluit genomen om de gemeente 
Vlissingen als voorkeurslocatie aan te wijzen? Kan dit besluit, samen met 
de gegevens achter dit besluit, naar de Kamer gezonden worden en al dan 
niet (vertrouwelijk) inzichtelijk worden gemaakt? 

90 
Hoe is de locatie Vlissingen aangeleverd? Wanneer precies? 

91 
Is er vergelijkend onderzoek uitgevoerd met andere locaties? Zo ja, kan de 
Kamer de resultaten hiervan ontvangen of vertrouwelijk inzien? 

92 
Wat houdt het begrip «voorkeurslocatie» in? Maken andere locaties nog 
kans? 

93 
Bent u bereid concrete voorstellen van andere provincies die van mening 
zijn de Van Braam Houckgeestkazerne in Doorn en het Logistiek Complex 
Maartensdijk te kunnen vervangen serieus in overweging te nemen? 

94 
Zult u, nadat de werkgroep in de eerste helft van november rapport 
uitbrengt aan de Commissaris van de Koningin van Zeeland en aan u, 
verslagen en/of onderzoeksresultaten die de werkgroep heeft opgesteld 
naar de Kamer sturen? 

95 
Waarom stelt u de Kamer na de rapportage van de werkgroep «kort» te 
informeren over de stand van zaken, en niet uitgebreid? 

96 
Waarom krijgt de Kamer de informatie van de werkgroep «zodra over het 
rapport besluiten zijn genomen», en niet voorafgaande aan deze 
besluiten? 

97 
Wat vindt u van de argumentatie dat Zeeland enigszins gecompenseerd 
kan worden voor het vertrek van zo’n 20 rijksdiensten uit Zeeland sinds 
het einde van de jaren negentig van de vorige eeuw? Is deze kazerne wat 
u betreft een goede manier om dit vertrek enigszins te compenseren? 

98 
Bent u alsnog bereid een nieuw onderzoek te starten voor de vervanging 
van de Van Braam Houckgeestkazerne in Doorn en het Logistiek Complex 
Maartensdijk, waarin alle criteria worden meegenomen, en waarin niet 
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alleen de businesscase van Doorn zelf, maar ook die van andere locaties 
wordt meegenomen? Zo nee, waarom niet? 

99 
Uiteindelijk loopt de exploitatiebesparing op vastgoed op tot € 54,3 mln. 
structureel. Op pagina 2 wordt echter gesproken van een structurele 
besparing van € 61 mln. Kunt u dit verschil uitleggen en precies 
vaststellen welk bedrag uiteindelijk structureel wordt bespaard? 

100 
Kunt u nader ingaan op de besparing van € 3,3 mln die afzonderlijk 
bereikt wordt door doelmatiger te werken in de keten? 

101 
Hoe is de € 24 mln in het vervolgtraject voorzien? 

102 
Wanneer is de studie naar de huisvesting van alle muziekkorpsen 
afgerond en is er duidelijkheid over de huisvesting van militaire muziek? 

103 
Houdt u defensielocaties overeind slechts ten behoeve van de Nationale 
Reserve? 

104 
Waarom zijn de maatregelen zoals genoemd in het «Spoorboekje» niet 
SMART geformuleerd? Wanneer wilt u deze maatregelen nemen?
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